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دبير كميته اقدام ارزي :
 ۳۶۳نفر 11 میلیارد يورو ارز

حاصل از صادرات را بازنگرداندند
دبير كميته اقدام ارزي گفت: ۳۶۳ نفر از صادركنندگان ۱۱ ميليارد 
و ۱۰۰ ميلي�ون ي�ورو تعه�د ارزي ايفا نش�ده دارند ك�ه ۶۵ درصد 
كل تعه�دات ارزي ايف�ا نش�ده را ب�ه خ�ود اختص�اص داده اند. 
اقتصاد ايران با جريان سودجويي روبه رو شده است كه اگر هم در حوزه توليد 
ورود مي كند صرفاً براي اين مورد ورود مي كند كه مفت ومسلم يارانه هاي 
بخش توليد را شكار كند به طور نمونه ارز، زمين، تسهيلات بانكي، مجوز 
واردات و معافيت هاي مالياتي را دريافت كند از اين رو بايد پرس��يد توزيع 
چندين هزار ميلي��ارد تومان تس��هيلات بانكي و دهها ميلي��ارد دلار ارز 
 4هزارو200 توماني طي سه سال اخير چرا رشد اقتصاد ايران را مثبت نكرد؟!

اقتصاد ايران با نشتي جدي روبه رو است زيرا هر چقدر هم كه به توليد يارانه 
و تسهيلات و امكانات اعطا مي شود، حتي توليد افزايش نمي يابد چه برسد به 
آنكه از ارزش افزوده هاي توليد چيزي غيراز حقوق و دستمزد ناچيز نيروي 
كار عايد مردم شود از اين رو تاريخ آن فراهم رسيده كه اساتيد و كارشناسان 

و اشخاص مجرب در حوزه اقتصاد به آناليز اقتصاد ايران بپردازند. 
اگر امروز اقتص��اد ايران آناليز نش��ود همان طور ك��ه در دهه منتهي به 
سال 1400 خبري از رشد اقتصادي نبوده است، امكان دارد در دهه منتهي 
به 1410 نيز به رغم ارائه امتيازهاي فراوان به توليد بازهم خبري از تقويت 
واقعي اقتصاد ايران نباش��د، از اين رو ارزش افزوده هاي اقتصاد ايران به 
طرق مختلف صرف سفته بازي يا  خروج سرمايه از كشور مي شود و دليل 
وضعيت بد اقتصادي به اشتباه به رويدادهايي چون برجام و تحريم گره زده 
 مي شود، در صورتي كه مشكل اقتصاد ايران فراتر از مسئله تحريم است. 
دولت بايد در مورد تمامی ترازنامه هاي اقتصاد ايران گزارش دهي كند، تا 
مشخص شود اقتصاد را در چه وضعيتي دريافت و در چه وضعيتي تحويل 
دولت آتي مي دهد. به طور نمونه بايد گزارش ش��ود كه چه اشخاصي در 
س��ال هاي اخير ارز 4هزارو200 توماني دريافت كردند و آيا به تعهدات 

ارزي خود در قبال ملت ايران عمل كردند يا خير؟
امروز رئي��س كل بانك مركزي پيش��ين بايد توضيح ده��د كه چرا از 
اشخاصي كه ارز ترجيحي دريافت كردند، براي عمل به تعهدات وثيقه 
دريافت نكرد مگر نه آنكه بانك مركزي بخش��ي از س��پرده بانكي را از 
بانك ها دريافت مي كند تا هم ابزار سياستگذاري پولي داشته باشد و هم 
اينكه اگر بانك با مشكل يا  خيانت در امانت و تعهدات روبه رو شد، بتواند 
در حد 100 ميليون از سپرده بانكي اشخاص را جبران كند، حال چرا از 
وارد كنندگان ارز ارزان وثيقه اي دريافت نشده و دستگاه قضايي دست 

آخر مجبور شده است تا در اين حوزه ورود داشته باشد. 
   بدهكاران كلان ارزی

دبير كميته اق��دام ارزي تع��داد صادركنندگان واجد تعه��دات ارزي 
بيش از 10 ميليون ي��ورو را ۳۶۳ نفر اعلام و تصريح ك��رد: اين تعداد از 
صادركنندگان 11 ميليارد و 100 ميليون يورو تعهد ارزي ايفا نشده دارند 

كه ۶۵ درصد كل تعهدات ارزي ايفا نشده را به خود اختصاص داده اند. 
به گزارش ايرنا، احسان قمري افزود: از مجموع اين ۳۶۳ صادركننده، 
۷۹ واحد توليدي و 2۸4 واحد صادراتي غيرتوليدي بوده كه در مجموع 
تنها يك  درصد از مجم��وع كل صادركنندگان را ب��ه خود اختصاص 
داده اند. مديركل دفتر توسعه خدمات بازرگاني تاكيد كرد: از مجموع 
24  هزار و ۶۹۸ صادركننده، 24۳ نفر بين ۵ ت��ا 10 ميليارد يورو تعهد 
معوق داشته اند كه يك ميليارد و ۷00  ميليون يورو به چرخه اقتصادي 
كشور پرداخت نكرده اند. قمري گفت: تعداد 22 هزار و ۹۷2 صادركننده 
با تعهدات حدود ۳2 ميليارد يورو، مي��زان ۳0 ميليارد يورو از تعهدات 
خود را ايفا كرده اند كه تنها 11 درصد از تعهدات ايفا نش��ده را به خود 
اختصاص داده اند و اين در حالي  است كه ۵1 درصد از كل تعهدات ارزي 

مربوط به اين گروه است.

 زنگنه: دولت سیزدهم مشورت بخواهد 
دريغ نمي كنم!

وزير نفت اعلام كرد كه اگر دولت ابراهيم رئيس�ي براي بازگشت 
ايران به بازارهاي جهاني نفت خام مشورت بخواهد، دريغ نمي كنم. 
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت نفت، بيژن زنگنه در گفت وگويي درباره 
اينكه آيا گزينه اي براي وزارت نفت به آقاي رئيس��ي، رئيس جمهوري منتخب 
پيشنهاد داديد؟ تصريح كرد: نه اصلًا قرار نبوده و قرار هم نيست. وظيفه اي هم 
ندارم. ايشان خودشان با آگاهي و تسلط تصميم مي گيرند، از من هر مشورتي 
بخواهند در خدمتشان هستم، اما من هيچ پيشنهادي براي هيچ كار انتصابي 
نمي دهم، مرسوم هم نبوده و درست هم نيست. زنگنه گفت: من به خاطر ايران 
اين كارها را انجام مي دهم، چون فكر مي كنم ش��رايط كشور اكنون فوق العاده 
سخت است. هر دولتي كه بيايد با شرايط فوق العاده سختي روبه روست. برخلاف 
برخي ها كه فكر مي كنند با كارها و راه حل هاي سريع مي توانند مشكلات را حل 
كنند، من فكر مي كنم راه حل سريعي وجود ندارد و شرايط خيلي سخت است. 

همه بايد كمك كنيم تا فشارها بر مردم به حداقل ممكن برسد.
........................................................................................................................

يك نماينده مجلس: 
وضع بازار اجاره بد است

نماينده مجلس با اش�اره به تأثير كاهش قيمت مس�كن تهران در 
شهرهاي ديگر گفت: وضعيت بازار اجاره بهاي مسكن نامناسب است. 
رحمت الله نوروزي با اش��اره به وضعيت نامناس��ب بازار اجاره بهای 
مسكن اظهار كرد: در زمان حاضر بخش عمده اي از هزينه هاي يك 
خانواده صرف پرداخت اجاره بها يا اقساط وام خريد خانه مي شود. 
وي يادآور شد: با توجه به پيري جمعيت و تأكيد مقام معظم رهبري 
بر ازدواج و فرزندآوري، لازم اس��ت بيش از پيش ب��ه مقوله تأمين 
مسكن، به ويژه براي زوج هاي جوان توجه داش��ته باشيم، چراكه 
مس��كن نيز در كنار بهبود وضعيت اقتصادي كش��ور و اشتغالزايي 
يكي از الزامات مه��م براي ترغيب جوانان به فرزندآوري اس��ت. از 
اين رو بنده به طراحان »طرح جواني جمعيت« در مجلس شوراي 
اسلامي هم پيشنهاد كردم كه در آن مباحث به موضوع مسكن نيز 
توجه داشته باش��ند. وي افزود: تهران در واقع الگوی پيرامون بوده 
و قيمت مس��كن آن به صورت غيرمستقيم به ش��هرهاي اطراف و 
سپس بر استان هاي مختلف كشور تأثير گذار است، بنابراين كنترل 
قيمت هاي كاذب در تهران مي تواند بر ساير مناطق كشور نيز نقش 

مثبتي داشته باشد. 
نماينده مردم علي آباد در مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: پيشنهادم 
اين است براي بهبود وضعيت مسكن در كشور، به ويژه پايتخت ضمن 
كاهش بوروكراسي هاي اداري، تسهيلات مناسبي براي ساخت مسكن، 

به ويژه در مناطق بافت فرسوده در اختيار  مردم قرار دهند.

روز پرسقوط و صعود در بورس
بازار س�رمايه روزي پرنوسان را پشت سر گذاش�ت، به طوري كه 
ش�اخص كل بورس در س�اعات ابتدايي معاملات تا يك ميليون و 
۲۳۷ هزار واحد كاهش يافت، اما در ساعات مياني روندي افزايشي 
به خود گرفت و به يك ميليون و ۲44 هزار واحد رس�يد، البته در 
حالي به كار خود ادامه داد كه بيش از ۲ هزار واحد كاهش يافته بود. 
روز گذشته شاخص كل بورس با 2 هزار و ۳1۹ واحد كاهش، رقم يك 
ميليون و 24۳ هزار واحد را ثبت كرد. شاخص كل با معيار هم وزن هم 

۷10 واحد كاهش يافت و به رقم ۳۸2 هزار و 140 واحد رسيد. 
معامله گران اين ب��ازار ۸۷۵ ه��زار معامله به ارزش ۵0ه��زار و 40۹ 
ميليارد ريال انجام دادند. سرمايه گذاري تأمين اجتماعي، پالايش نفت 
اصفهان، پالايش نفت تهران، مخابرات ايران و بانك ملت نسبت به ساير 
نمادها بيشترين تأثير منفي و در مقابل گسترش نفت و گاز پارسيان 
نسبت به ساير نمادها بيشترين تأثير مثبت را روي بورس گذاشتند. در 
آن سوي بازار سرمايه، شاخص كل فرابورس با چهار واحد افزايش در 

رقم 1۸ هزار و 11۶ واحد ايستاد. 
معامله گران اين بازار ۶0۹ هزار معامله به ارزش 20هزار و ۳۵ ميليارد 
ريال انجام دادند. پتروش��يمي م��ارون، صنعتي مينو، پتروش��يمي 
تندگويان و توليد برق دماوند نسبت به س��اير نمادها بيشترين تأثير 
مثبت و در مقابل سهامي ذوب آهن اصفهان و پليمر آرياساسول نسبت 

به ساير نمادها بيشترين تأثير منفي را روي فرابورس گذاشتند. 
........................................................................................................................ 

 كلاهبرداران در كمین تراكنش هاي 
زير 1۰۰ هزار تومان 

معاون اداره نظام ه�اي پرداخت بان�ك مركزي با بي�ان اينكه در 
حال حاض�ر كلاهبرداري ها ب�راي دس�تيابي به رمز اول ش�دت 
گرفته اس�ت، اعلام ك�رد: با توجه ب�ه اينكه خيلي از اف�راد هنوز 
براي مبالغ زير ۱۰۰ هزار تومان از رمز دوم ثابت استفاده مي كنند، 
امكان دس�تيابي به رمز دوم ثابت براي كلاهبرداران وجود دارد. 
به گزارش ايس��نا، رمز دوم پويا يا يك بار مصرف رمزهايي هستند 
كه در جريان پرداخت هاي اينترنتي و س��اير پرداخت هاي بدون 
حضور كارت به عنوان رمز مش��تري وارد مي ش��وند و مدت زمان 
اعتبار هر رمز ۶0 ثانيه است كه پس از آن فاقد اعتبار است و بايد 

رمز جديدي دريافت شود. 
اجراي رمز دوم پويا يكي از طرح هاي بانك مرك��زي بود كه از ابتداي 
زمستان سال 1۳۹۸ اجرا شد و طبق آن تمامي عمليات بانكي كه پيش 
از اين از طريق رمز دوم يا همان رمز اينترنتي انجام مي شد، ديگر با رمز 
قبلي قابل انجام نيست و مشتريان بانك ها براي استفاده از اين خدمات 

بايد از رمز دوم پويا يا يك بار مصرف استفاده كنند. 
علاوه بر اين، در س��ال گذش��ته مرحله ديگر اين ط��رح تحت عنوان 
يكسان سازي پيامك هاي اين نوع رمز آغاز ش��د كه هدف آن افزايش 
امنيت تراكنش هاي اينترنتي مبتني بر رمز دوم پوياست و از اين طريق، 
پيامك هاي رمز دوم پويا ش��امل اطلاعاتي چون ن��وع تراكنش، مبلغ 

تراكنش و دريافت كننده وجه است. 
با اجراي اين مرحله از رمز دوم پويا، هر رمز دوم پويايي كه براي ش��ما 
پيامك مي شود تنها براي يك تراكنش معتبر اس��ت و زماني كه يك 
تراكنش به پايان رس��يد، همچنان از فرصت شما براي اعتبار رمز دوم 
پويا باقي مانده است، اما اين رمز براي تراكنش ديگر معتبر نيست و بايد 

يك رمز دوم ديگر دريافت كنيد. 
   با رمز دوم پويا همچنان راه كلاهبرداران باز است؟ 

اين روزها پيامك هايي به مردم ارسال مي شود كه نشان از كلاهبرداري 
و سوءاس��تفاده از رمز دوم دارد. در اين بين از آنجا كه گفته مي شود با 
اجراي رمز دوم پويا ميزان قابل توجهي از كلاهبرداري هاي اينترنتي 
از اين بستر كاهش يافته اس��ت، معاون اداره نظام هاي پرداخت بانك 
مركزي به اين سؤال كه همچنان راه كلاهبرداري از اطلاعات بانكي با 

وجود رمز دوم پويا وجود دارد يا خير، پاسخ داده است. 
ياسر ميرحق جو در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: با توجه به اينكه خيلي 
از افراد هنوز براي مبالغ زير 100 هزار تومان از رمز دوم ثابت استفاده 
مي كنند )به انتخاب خودشان رمز دوم ثابت زير 100 هزار تومان را فعال 
مي كنند( امكان دس��تيابي به رمز دوم ثابت براي كلاهبرداران وجود 
دارد، اما قطعاً امكان اس��تفاده از اين رمز در هر روز به مبلغ 100 هزار 

تومان است و بيشتر از اين مبلغ نمي توانند از حساب خارج كنند. 
وي افزود: قطعاً اين افراد با دريافت پيامك هاي مش��كوك مي توانند با 
مراجعه به شعب يا با استفاده از ابزارهاي متنوع غيرحضوري در اختيار 

نسبت به غيرفعال كردن رمز دوم يا تغيير آن اقدام كنند. 
   مراقب پيامك هاي جعلي باشيد! 

اين مقام مس��ئول با بيان اينكه با رمز دوم پويا ت��ا ۹0درصد جرائم و 
پرونده هاي فيشينگ و كلاهبرداري كاهش يافته است، گفت: سرقت 
اطلاعات رمز دوم پويا براي اس��تفاده در زمان طولاني ميسر نيست، 
اما فيشرها با هزينه هاي بس��يار بالا اقداماتي در خصوص استفاده از 
رمزهاي پويا در لحظه انجام تراكنش، يعني 120 ثانيه مي كردند كه 
آن موضوع هم با عملياتي شدن فاز سوم رمزهاي پويا عملًا مرتفع شده 
است. همچنين با ارسال پيامك متناسب با انجام تراكنش غيرحضوري 
در پيامك رمز دوم، مشتري از انجام تراكنش با آن رمز، مبلغ و درگاه 

مطمئن مي شود. 
معاون اداره نظام هاي پرداخت بانك مركزي خاطرنشان كرد: در حال 
حاضر كلاهبرداري ها به سمت سوءاستفاده و دستيابي به رمز اول در 
حال شدت گرفتن است كه بايد آگاهي رساني كاملی در اين زمينه به 
مشتريان صورت گيرد. از روش هاي اين سوءاستفاده اسكيمينگ در 

پايانه هاي فروش و خودپردازهاست. 
........................................................................................................................ 

مركز آمار ايران اعلام كرد
 افزايش 11۴ درصدي قیمت مسكن 

در پايیز ۹۹
طبق اعلام مركز آمار ايران، متوس�ط قيمت ف�روش هر مترمربع 
زيربناي مسكوني معامله شده، نسبت به فصل قبل، ۲4/8 درصد و 
نسبت به فصل مشابه سال قبل ۱۱۳/8 درصد افزايش داشته است. 
به گزارش مهر، نتايج طرح گردآوري اطلاعات قيمت و اجاره مس��كن 
نقاط شهري كشور در پاييز ۹۹ از س��وي مركز آمار ايران منتشر شد. 
متوسط قيمت فروش هر مترمربع زمين يا زمين ساختمان مسكوني 
كلنگي معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در كل كشور۸۸ 
هزار و  ۶۵۸ ريال با ميانگين مساحت ۳۵0 مترمربع بوده است كه نسبت 
به فصل قبل، 20/۹ درصد و نس��بت به فصل مشابه سال قبل 11۸/4 

درصد افزايش داشته است. 
متوسط قيمت فروش هر مترمربع زيربناي مس��كوني معامله شده از 
طريق بنگاه هاي معاملات ملكي در س��طح كل كشور ۸۹ هزار و 4۹۶ 
ريال با ميانگين مساحت 10۸ مترمربع و متوسط عمر بنا 12 سال بوده 
كه نسبت به فصل قبل، ۸24 درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل 

11۳/۸ درصد افزايش داشته است. 
   افزايش ۱۱4 درصدي قيمت مسكن در پاييز ۹۹

گفتني است، با توجه به اينكه كاهش يا افزايش حجم )تعداد( معاملات 
در ش��هرهاي بزرگ، باعث كاهش يا افزايش شديد متوسط )حسابي( 
قيمت در سطح استان يا كشور مي شود، از متوسط تعديل شده )وزني( 
استفاده شده تا بتوان با حذف اثر حجم معاملات، تغييرات واقعي قيمت 
را مشخص كرد. در ضمن وزن هاي مورد استفاده بر مبناي واحدهاي 
مسكوني داراي سكنه در سرش��ماري عمومي نفوس و مسكن 1۳۹۵ 

به روز شده است.

ش�يوه محاس�به قاچ�اق كالا و ارز در اي�ران 
گويا آنقدر س�خت و پيچيده اس�ت كه بانك 
مركزي و مرك�ز آمار تاكنون هي�چ ورودي به 
اين حوزه نداشته اند، اما وقتي واردات رسمي 
كش�ور كاهش مي يابد و قاچاق سرجايش جا 
خوش مي كن�د باي�د نگ�ران بيدادگري هاي 
قاچ�اق كالا و ارز در اقتص�اد اي�ران ب�ود.

در جديدتري��ن رويداد بين بخ��ش خصوصي و 
بخش دولتي در مورد قاچاق پوشاك اختلاف نظر 
و ديدگاه شكل گرفته اس��ت كه يكي از كاهش 
قاچاق پوشاك خبر مي دهد و ديگري از افزايش. 
طبيعت��اً روش ها و ش��يوه هاي مختلف��ي براي 
اس��تخراج آمار قاچ��اق كالا و ارز وج��ود دارد و 
مراجع رسمي و علمي آمار بايد در كشور در حوزه 
استخراج آمار قاچاق كالا و ارز ورود كنند، چراكه 
يك اشتباه آماري حقيقت صعودي حجم قاچاق 
كالا و ارز را نزولي انعكاس می دهد كه در چنين 
شرايطي حتي سياستگذار از حقيقت امر اطلاع 

ندارد تا بتواند براي آن علاجي كند. 
قانون گذار علاوه بر اينكه س��تاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز را مرج��ع اعلام آمار قاچ��اق كالا و ارز 
معرفي كرده است، به دس��تگاه ها اجازه داده كه 
برآوردش را در مورد قاچاق حوزه تخصصي خود 
منتشر كنند. در اين ميان تاكنون در مورد قاچاق 
ارز، طلا، سكه، نقره و س��نگ هاي قيمتي، بانك 
مركزي گزارشي منتشر نكرده است، در صورتي 
كه گهگاه خبر مي رسد قاچاقچيان طلا، جواهرات 

و ارز در يك نقطه دستگير شده اند. 
رويداد مذكور در بخش هاي ديگر هم صادق است، 
از اين رو انتظار می  رود مركز آمار و بانك مركزي و 
هر يك از وزارتخانه ها از اين پس آمار قاچاق كالا 
و ارز را منتشر كنند و بخش خصوصي نيز به دليل 

فعاليت در حوزه بازار، برآوردهاي خود را در حوزه 
قاچاق منتشر كند تا ديدگاه ها و آمارهاي بخش 
دولتي و خصوصي در حوزه حجم قاچاق كالا و ارز 

به يكديگر نزديك شود. 
در اين ميان، در حالي كه س��تاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز اخي��راً از كاه��ش ۶0 درصدي قاچاق 
پوش��اك خبر داده و گفته است كه ديگر مشكل 
پوشاك كشور قاچاق نيست، اما مجيد افتخاری 
عضو هيئت مدي��ره اتحادي��ه توليدكنندگان و 
فروش��ندگان پوش��اك مي گويد اي��ن اظهارات 
غيركارشناسانه است و به دليل ارزان تمام شدن 
كالاي قاچاق و افزايش بهاي تمام ش��ده كالاي 
ايراني، قاچاق پوشاك امسال نسبت به سال هاي 

اخير بي سابقه بوده است. 
افتخ��اري در گفت وگ��و ب��ا ايس��نا با اش��اره به 

صحبت هاي اخير رئيس س��تاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز مبني بر كاهش چشمگير قاچاق پوشاك 
اظهار كرد: اخيراً ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
اعلام كرده كه قاچاق پوشاك يك سوم شده و به 
حدود ۵00 ميليون دلار رس��يده است. بنابراين 
مشكل قاچاق در بخش پوش��اك وجود ندارد و 
دس��تگاه هاي ديگر بايد موانع تولي��د را برطرف 
كنند، اما م��ن به عنوان فردي ك��ه در بازار فعال 
هستم، اين صحبت ها را غيركارشناسانه مي دانم. 
به گفته وي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز براي 
محاسبه قاچاق همه اقلام، شكاف عرضه و تقاضا 
را محاسبه مي كند. اين در حالي است كه اين مدل 
براي كالاهايي مانند سيگار كه مصرف آن ثابت 
است درست است، اما در بخش پوشاك جوابگو 
نيس��ت، چراكه بخش عمده اي از خريد پوشاك 

خريد لذت جويانه و براي تفريح است. 
   قاچاق ارزان شد، كالاي ايراني گران!

عضو هيئت مدي��ره اتحادي��ه توليدكنندگان و 
فروش��ندگان پوش��اك با بيان اينك��ه مجموعه 
روندهايي تمايل و گرايش ب��ه قاچاق را افزايش 
مي دهد، تصريح ك��رد: در حال حاض��ر به دليل 
ش��يوع ويروس كرونا بازارهايی ك��ه با برندهاي 
معروف جهاني قرارداد بس��ته بودند سفارشات 
خود را كنس��ل كرده اند. اين شركت هاي تركي، 
بنگلادش��ي، چيني و غيره نيز س��فارش ها را به 
صورت كيلويي مي فروش��ند. اطلاعات كف بازار 
نشان مي دهد محصولات قاچاق در حال حاضر 
حتي به صورت تني و با قيم��ت خيلي نازل وارد 
كشور می شود تا جايي كه مثلًا كالاي ۵0دلاري 

به صورت كيلويي تا ۵ دلار تهيه شده است. 
وي افزود: موضوع دوم كه باعث جذابيت كالاي 
قاچاق ش��ده، محدوديت غيركارشناسانه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي واردات برخي مواد 
اوليه از جمله نخ هاس��ت كه باعث ش��ده قيمت 
كالاي ايراني بسيار گران تر از متوسط دنيا تمام 
شود. بنابراين در شرايطي كه كالاي خارجي ارزان 
به كشور قاچاق مي شود، بهاي تمام شده كالاي 
ايراني افزايش قيمت داشته و اين شكاف به قدري 
عميق ش��ده كه گرايش به قاچاق افزايش يافته 
است. به طور كلي پيش بيني  مي شود كه در سال 
1400 قاچاق به شكل بي سابقه اي افزايش يابد. 

افتخاري با اشاره به اينكه با وجود اين دو نقطه 
آسيب پذير مش��خص نيس��ت چگونه حرف از 
كاهش قاچ��اق پوش��اك زده می ش��ود، اظهار 
كرد: البته تحليل س��تاد مبارزه ب��ا قاچاق كالا 
و ارز، كاه��ش قاچاق به دلي��ل كاهش تقاضاي 

پوشاك است.

عضو هيئت مديره اتحاديه پوشاک: 

هنوز نمي دانند روش محاسبه قاچاق پوشاك با سيگار متفاوت است 
با وجود اينكه ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز مدعي است قاچاق پوشاک كم شده، بخش خصوصي از افزايش قاچاق پوشاک خبر مي دهد

در حال�ي ك�ه ش�ايعاتي در فض�اي مجازي 
در م�ورد كمب�ود و كس�ري كالاي مرتبط با 
معيش�ت م�ردم موج�ب نگران�ي اف�كار 
عموم�ي شده اس�ت، رئيس جمه�ور گفت: 
ارزي،  محدوديت ه�اي  هم�ه  به  رغ�م 
كالاه�اي اساس�ي و ض�روري، تولي�د و 
به ميزان كاف�ي تأمين و وارد ش�ده اس�ت. 
دول��ت پيش��ين امري��كا خيلي تلاش ك��رد تا 
بازارهاي ايران را فلج كند، اما در س��خت ترين 
ش��رايط تحريم و ش��يوع كرونا نيز شاهد روان 
بودن نسبي حوزه تجارت خارجي ايران و توليد 
داخلي بوديم، البته در مقاطعي نوسان در بازارها 
از منظر قيمت يا تأمين و ترخيص و توزيع كالا 
رخ داد، اما اينكه كالايي ناياب ش��ود و مردم در 
بعد تأمي��ن كالاهاي مرتبط با حوزه معيش��ت 
دچار مشكل شوند تاكنون رخ نداده است، زيرا 

اقتصاد ايران آنقدر وسعت و فرصت دارد كه بازار 
با هيچ مشكلي مواجه نمي شود. 

طي روزهاي اخير در فضاي مجازي ش��ايعاتي 
حول محور كمبود و كسري كالاهاي مرتبط با 
حوزه معيشت مردم منتشر شد كه شواهد بازار 
خود به مثابه تكذيب اين شايعات بود، در عين 
حال آماره��اي بخش تولي��د، واردات كالاهاي 
مصرفي و ذخاير اس��تراتژيك و عمده فروشي 
و خرده فروشي بيانگر آن اس��ت كه بازار كالا ها 
تأمين است، در همين راستا نيز رئيس جمهور 
در حوزه توليد، واردات و تأمين كالاهاي اساسي 

و ضروري اطمينان خاطر داد. 
دويس��ت و س��ي و هش��تمين جلس��ه ستاد 
هماهنگ��ي اقتص��ادي دولت روز يك ش��نبه 
به رياس��ت رئيس جمهور برگزار شد، در ابتداي 
اين جلسه گزارشي از وضعيت تأمين و تسريع 

در ترخيص كالاهاي اساسي از گمركات كشور 
ارائه و پس از بررسي در اين خصوص تصميمات 

لازم اتخاذ شد. 
براس��اس تصميمات اتخاذ ش��ده مقرر شد با 
توجه ب��ه اقدامات ف��وري منطبق ب��ر قوانين 
و مقررات كش��ور طبق مصوبه پيش��ين ستاد 
هماهنگ��ي اقتص��ادي دول��ت، كميت��ه اي با 
مس��ئوليت وزارت صنعت، مع��دن و تجارت و 
متش��كل از وزارتخانه هاي اقتص��اد و دارايي و 
جهاد كش��اورزي و بانك مركزي با قيد فوريت 
و رعايت قواني��ن و مقررات مرتبط نس��بت به 
تأمي��ن، خريد و تس��ريع در ترخيص كالاهاي 

اساسي اقدام كنند. 
رئيس جمهور با تأكيد بر ضرورت ادامه اقدامات 
مؤثر و فوري در تأمين كالاهاي اساس��ي گفت: 
دولت در دوران اوج جنگ اقتصادي با تلاش و 

پيگيري هاي مؤثر اجازه نداده است، تحريم هاي 
ظالمانه مانع از تأمين كالاهاي اساسي شود و به 
همين جهت، به  رغم همه محدوديت هاي ارزي، 
كالاهاي اساس��ي و ضروري، تولي��د و به ميزان 

كافي تأمين و وارد شده است. 
حجت الاس��لام حس��ن روحان��ي با اش��اره به 
وظايف كميته تس��ريع ترخيص و تخليه گفت: 
دس��تگاه هاي مرتبط، با جديت و سرعت براي 
برطرف ك��ردن مش��كلات تأمي��ن و ترخيص 
كالاهاي اساس��ي تصميمات و اقدامات مؤثري 
انجام دهند و نبايد اجازه دهند موضوعات فرعي 
موجب كندي و ناهماهنگي ميان دس��تگاه ها 
شود بنابراين بايد كالاهاي ضروري با سرعت در 

دسترس مصرف كنندگان و مردم قرار گيرد. 
در ادامه اين جلس��ه رئي��س كل بانك مركزي 
گزارش��ي از وضعي��ت رف��ع تعه��دات ارزي 

صادركنندگان و واردكنندگان ارائه كرد. 
رئيس جمهور با اش��اره به ابلاغ بسته سياستي 
چگونگي ايفاي تعهدات ارزي از ابتداي س��ال 
گفت: اين بس��ته مي تواند پاس��خي مناسب به 
دغدغه ه��اي صادركنن��دگان و واردكنندگان 
با هدف تس��ريع و تس��هيل در ايفاي تعهدات 
ارزي باش��د و تلاش شده اس��ت در تدوين اين 
بس��ته سياس��تي ضمن رفع موانع پيشِ روي 
صادركنندگان، حمايت ه��اي لازم از صادرات 

صورت گيرد. 
روحاني با بيان اينكه تجار و بازرگانان كشور چه 
در شرايط جنگ اقتصادي و چه در شرايط عادي 
به هيچ  وجه نبايد در مسير فعاليت هاي اقتصادي 
خود درگير موانع اداري شوند، تصريح كرد: كنار 
رفع موانع و ايجاد سهولت و سرعت براي فعاليت 
صادركنندگان و بازرگانان، دولت وظيفه خود 
مي داند براي صادركنن��دگان و واردكنندگان 

متعهد كشور مشوق هايي در نظر بگيرد. 
وي با بيان اينكه در دوران جن��گ اقتصادي و 
تحريم هاي ظالمانه عليه ملت ايران همه تلاش 
امريكا بر اين بوده است كه كشور در زمينه تأمين 
ارز مورد نياز با مشكل مواجه شود، گفت: دولت 
با حمايت از صادركنندگان محصولات غيرنفتي 
كه بار تأمين ارز مورد نياز كشور را در اين شرايط 
به دوش كشيدند، مانع از تحقق اهداف دشمن 

شده است.

  گزارش   یک

  گزارش   2

دول�ت  گف�ت  مجل�س  اقتص�ادي  كميس�يون  عض�و 
دوازده�م قب�ول نك�رد ك�ه مناب�ع و س�هام كاف�ي ب�راي 
ارائ�ه ب�ه جامان�دگان س�هام عدال�ت وج�ود دارد و ب�ه 
همي�ن دلي�ل ط�رح مجل�س در اي�ن ب�اره مس�كوت ماند. 
طغياني در گفت وگو با تسنيم، با اش��اره به آخرين وضعيت ارائه 
سهام عدالت به جاماندگان گفت: اگر دولت منابع اين واگذاري را 
تأمين نكند مجلس يك تنه نمي تواند وارد بشود و بگويد كه بايد 
موضوع مذكور اجرا بشود. بالاخره يك منابعي بايد تأمين بشود، 
اما بايد توجه داشت منابع اين بحث يك موضوع اختلافي است و 

ابهاماتي دارد. دولت فعلي زير بار اينكه منابعي موجود اس��ت كه 
مي ش��ود از آن طريق به جاماندگان س��هام عدالت واگذار بشود، 
نرفت. حالا در برهه اي كه دولت جديد زمام امور را در دست بگيرد 
بايد ديد اولاً به اين اصل قائل اس��ت كه سهام به جاماندگان ارائه 

شود و در ثاني منابع لازم نيز براي اين امر طراحي شود. 
وي افزود، اگر منابع آن تأمين شود، طرح آن را در كميسيون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي آماده كرديم، بلافاصله 
تصويب خواهد ش��د و نياز به بودجه اصلًا ندارد حالا اين هم 
راه ميانبري است. چون بر اساس سياست هاي كلی اصل 44 

مي تواند روند مذكور را پيش برد. 
اين عضو كميس��يون اقتصادي مجلس در خص��وص مجوز قانون 
بودجه درباره عرضه 100 هزار ميليارد تومان سهام از سوي دولت در 
سال جاري گفت: در اين خصوص بايد تأكيد كرد كه دولت حرفش 
اين است كه اين دست از سهام بابت بدهي هاي سنوات قبل عملًا 
پيش بيني شده است. سهام اضافه تر از منابع لازم براي بازپرداخت 
اوراق فروش رفته هم اكنون در دسترس نيست. توجه داشته باشيم 
كه سال قبل حدود 12۵ هزار ميليارد تومان اوراق فروش رفته و طي 

امسال و سال بعد بايد اين اوراق تسويه شود.

دولت روحاني زير بار ارائه سهام عدالت به جاماندگان نرفت
  سهام عدالت

رياست جمهوری

ملیحهمرادی


